
صفحه  6
پنج شنبه 12 بهمن 1391 

19 ربیع الاول 1434 - شماره  20419
معارف 

Maaref@Kayhannews.ir

 ۷ از  تهران�ی  آی�ت الله 
موقعی�ت ه�راس آور پس از 
مرگ یاد می کند و می گوید: 
ح�بّ  ک�ه  نیس�ت  ش�کی 
در  نجاتبخش  اهل بی�ت)ع( 
همه مواطن بعد از دنیاست، 
اما عمده این است که بتوانی 
این دوس�تی را آنگاه که زیر 

بسمه تعالي
محض�ر مرج�ع عالیق�در حضرت آی�ت الله العظم�ي صافي 

گلپایگاني مدظله الوارف
با سلام و آرزوي طول عمر براي حضرتعالي؛

بنده جواني هس�تم و از جنابعالي که داراي مقامات علمي و 
عرفاني بالایي هستید دستوري مي خواهم تا مکاشفه اي هر چند 
در س�طح پایین براي من رخ بدهد که ان شاءالله موجب اطمینان 

قلب بنده گردد؟ با تشکّر و احترام
بسم الله الرحمن الرحيم

عليكم السلام و رحمة الله
فرزندم! از آغاز جواني و تكليف، از قرآن مجيد و هدايت هاي احاديث 
ش��ريفه و دعاهاي معتبر، مثل صحيفه سجاديه الهام و دستور بگير و در 
پي اين فكر كش��ف و مكاشفه كه حتي بعضي مدعي  داشتن آن شده اند، 

وقت و عمر خود را ضايع نكن.
اين همه مشاهده، انسان را كافي نيست؟ اين همه آيات و نشانه هاي 
خدا و انكش��افاتي كه عقل بش��ر به وسيله تفكر در خلقت جهان و زمين 
و آس��مان و آفتاب و ماه و منظومه ها و كهكش��ان ها و انسان و حيوانات و 
جنبندگان و عالم وسيع نباتات و وجود خود انسان)بدست می آورد(، همه 

وسيله كشف و شهود حقايق است.
چيزي از معارف و خداشناس��ي پنهان نمانده اس��ت كه با مكاشفه 
بتوان آن را به دست آورد. در خودت، در خلقت خودت، در عجايب  عالم 
خلقت و اين  همه اسرار و علايم حق و حقيقت، بينديش كه همه مكاشفه 
اس��ت. مگر با چشم سر آنچه را مي بيني كم است؟ اين همه آيات آشكار 
را كه مي بيني، نشان و دليل بر عالم غيب نيست كه مي خواهي با خواب 

و مكاشفه، خدا را بشناسي و عقيده را محكم كني؟!
گ��ر اه���ل مع�رفتي هر چه بنگري خوب است

كه هر چه دوست كند همچو دوست محبوب است
ك���دام ب����رگ درخ���ت است اگر ن�ظر داري

ك���ه س���رّ پ��اك الهي در آن نه محجوب است
اي��ن همه درخت هاي گوناگون، اين همه ميوه به طعم هاي جالب و 

جاذب، اين همه شكوفه ها و گل هاي رنگارنگ؛
ب��رگ درخ��تان سبز در ن�ظر ه�وشيار

هر ورقش دف�تري است معرفت كردگار
نظر كن. فكر كن. كتاب آفرينش را بخوان. ش��گفتي هاي برّ و بحر، 
استعداد بشر و خواص گياه ها و سنگ ها. در همه نظر كن. همه، كشف و 

انكشاف و شهود است.
خدا، خودش را با اين آثار قدرت و حكمت به همه نشان داده است. 
هر جزء كوچك از اجزاء و اعضاء اين عالم، كتاب بزرگ كش��ف و ش��هود 

است، ولي بايد بشر بخواهد و ببيند و تسبيح خدا را بگويد.
ق��رآن مي فرمايد: »وَ فيِ الْرَْضِ آياتٌ للِمُْوقنِِينَ وَ فيِ أنَفُْسِ��كُمْ أفََلَا 
تبُْصِرُونَ؛ در زمين براي اهل بصيرت نشانه هايي است و در وجود خودتان. 

آيا نمي بينيد؟«
مگر مكاش��فه با اين همه آيات بي شمار كه قرآن مي فرمايد، حاصل 
نمي شود؟ چرا مكاشفه به صورت هايي، مثل خواب را دنبال كنيم و مكاشفه 
و استكشاف را با تفكر در خلق آسمان و زمين پي نمي گيريم كه مكاشفه 

حقيقي است و صوفيانه و عارفانه و مصنوعي نيست؟!
س��ير در آفاق انفس، عالم شناسي، حيوان شناس��ي، انسان شناسي، 
آب شناسي، خاك شناسي و گياه شناسي و… همه وسيله مكاشفه است. 

چرا دور مي رويم؟ خودشناسي »مَنْ عَرَفَ نفَْسَهُ فَقَدْ عَرَفَ رَبَّهُ «.
توي��ي ت�و، نس���خ�ه ص�نع  ال�هي

بجو از خويش هر چيزي كه خواهي
اگر همه عقل هاي بش��ر را به يك نفر بدهند كه قرن ها و قرن ها در 

خودش فكر كند تمام نمي شود.
كشف و مكاشفه اين است كه فرمودند: به هر چه مي نگريد و از هر 

چه به ظاهر مي بينيد، به باطن آن نظر كنيد.
مَاوَاتِ  مكاشفه حقيقي، تأمل در مثل اين آيات است: »إنَِّ فيِ خَلقِْ السَّ
َّذِينَ يذْكُرُونَ الّلهَ  فِ اللَّيلِ وَ النَّهَارِ لَياتٍ لِوُلیِ الْلَبَْابِ، ال وَالْرَْضِ وَاخْتِ��لاَ
َّنَا  مَاوَاتِ وَ الْرَْضِ رَب رُونَ فيِ خَلقِْ السَّ قيِاماً وَ قُعُوداً وَ عَلیَ جُنُوبهِِمْ وَ يتَفَكَّ

مَا خَلقَْتَ هَذَا باَطِلًا سُبْحَانكََ فَقِنَا عَذَابَ النَّار«.
در اين راه، آنچه مهم است و شخص را بيشتر موفق مي نمايد، اهتمام 
در عب��ادات و عم��ل به احكام دين و التزام ب��ه هدايت هاي ائمه طاهرين 
 عليهم  السلام و تقوي و پرهيزكاري و پرهيز از گناه، حتي مكروهات است.

امّيد آن كه شما جوان عزيز موفق شويد به  مدارج و مراتب عاليه علم 
و عمل و اخلاق و انس��انيت نائل شويد و خصوصاً امام زمان و قطب عالم 
ام��كان حضرت مولانا بقية الله المه��دي ارواح العالمين له الفداء را - كه 
امروز به بركت وجود آن حضرتف عالم برپاست- فراموش ننماييم و سعي 
كنيم با اعمال و رفتار، آن حضرت را از خود، راضي و خوشنود سازيم كه 

اين منتهي المال است.
موفّق باشيد
لطف الله صافي

آنچه در پی می آید پاس�خ آی�ت الله صافی گلپایگانی  به 
نامه یک جوان است که در باره مکاشفه حقیقی وماهیت اهل 
مکاش�فه نکاتی را بیان کرده اند. این مطلب به نقل از س�ایت 

معظم له تقدیم خوانندگان عزیز می شود. 
************

در ابت��دا ب��ه آقايان محترم و برادران عزي��ز خيرمقدم و خوش آمد عرض 
می كنم و خيلی خوشحالم كه بعد از چندی، باز آقايان عزيز را زيارت می كنم.

ما با بعضی از شما سوابق دوستی زيادی هم داريم و از سال های قبل، با 
هم نشستيم و برخاستيم و درباره مسايل دنيای اسلام بحث كرديم. بد نيست 
اي��ن نكت��ه را در اين جا بگويم كه نطفه اصلی هفته وحدت- كه حالا بحمدالله 
سالهاست تشكيل می شود- قبل از پيروزی انقلاب شكل گرفت. ما در سال57 
قبل از پيروزی انقلاب، با اين آقای مولوی قمرالدين در ايرانشهر مذاكره كرديم 
كه بياييم يك عيد دوطرفه داشته باشيم و از دوازدهم تا هفدهم ربيع را جشن 
بگيريم. مذاكره اش در آن وقت انجام شد كه اتفاقاً همان روزها هم بود كه در 
ايرانش��هر سيل آمد و جش��ن و همه چيز ما را برد. البته، آن سيل هم يكی از 
الطاف خفيّه الهی بود و ما را با وضع زندگی مردم  بيش��تر آش��نا كرد. داخل 
كپرها و خانه ها رفتيم و وضع زندگی مردم را از نزديك ديديم. قبل از آن، چند 
ماه در ايرانشهر بوديم؛ اما ظاهر قضيه را می ديديم. مردم، ما را نمی شناختند و 
ما هم مردم را نمی شناختيم. بعد كه سيل آمد، هم ما مردم را شناختيم و هم 

مردم قدری با ما آشنا شدند.
اين مسأله وحدت كه در اين ديدار صميمی و دوستانه می خواهم بيشتر 
از همه روی آن تأكيد كنم، يك مس��أله  حياتی اس��ت. نه اين كه بگوييم برای 
جمهوری اس��لامی حياتی است- البته اهميتش برای جمهوری اسلامی جای 
شك نيست- اما حقيقتاً برای اسلام و دنيای اسلام حياتی است. شما ملاحظه 
كنيد، امروز دنيا به سمت بلوك بندی می رود؛ يعنی هرچند كشور در گوشه ای، 
به ادنی مناسبتی با هم اتحاد و اتفاق پيدا می كنند. مثلًا كشورهای عضو پيمان 
آ.س��ه.آن در شرق آسيا، جامعه مشترك اروپا، اتحاد ورشو )تا وقتی كه اروپای 
ش��رقی قبل از حوادث اخير هويتی داش��ت(، اتحاد كش��ورهای حول و حوش 
خليج مكزيك، سازمان ملل، غيرمتعهدها و تمام اين واحدهای پراكنده در همه 
دنيا، به واحدهای پيوسته تبديل می شوند. علت هم اين است كه در اين دنيا 
می فهمند كه هر واحدی، به تنهايی قادر بر تأمين نيازهای خودش- از جمله 

نياز دفاع از خود- نيست و بايد با هم دست به يكی كنند.
درعين اين كه دولتها و قدرتها و اداره كنندگان جهان، برای مصالح دولتها 
و مسائل سياسی خود، به سمت وحدت پيش می روند، تمام تلاشهای استكبار 
در جهت تضعيف ملتها و بخصوص ملت اسلام و ايجاد اختلاف بين اينها به كار 
می رود. شيعه و سنی كه مسأله امروز نيست؛ قرن هاست كه در اسلام، شيعه و 
سنی ای وجود دارد. در خود مذهب سنی، اشعری و معتزلی و مذاهب مختلف 
وجود دارد. در ش��يعه، ش��ش امامی و دوازده امامی و اخباری و اصولی وجود 
دارد. همان دس��ته بندی هايی كه در تسنن هست، همانها در تشيع هم وجود 
دارد. انواع و اقس��ام دس��ته بنديها و فرقه بنديها، يا براثر سوء سياست و يا بر اثر 
س��وء فهم و يا با دس��ت مغرض و يا براثر جهالت به وجود آمده است. اينها كه 
جديد نيست؛ اما شما ببينيد كه امروز در دنيای اسلام، عليه وحدت مسلمين 

چه قدر تلاش می شود.
همين الان من در كتابخانه خودم، يك قفسه از كتاب هايی كه با چاپهای 
اعلا و با اسمهای محترم مثلًا استاد فلان دانشگاه، در پنج شش سال اخير در 
نهايت تلاش و لجاجت عليه شيعه نوشته شده است، دارم. نقطه مقابلش هم از 
اين طرف شده است. شايد بعضی از آقايانی كه با من سوابق نشست و برخاست 
دارن��د، می دانن��د كه من هيچ بنا ندارم ك��ه در قضايا، يك طرفه قضاوت كنم. 

اينها عليه آنها و آنها عليه اينها می نويسند كه هيچ كدامش هم سالم نيست.
وقتی بعضی از پديده های داخل شيعه را كه چيزهايی در آن بود و گزنده 
می نمود، تعقيب می كنيم، به جاهای مش��كوك می رسيم و كاملًا روشن است 
كه به نقاط مش��كوك ارتباط پيدا می كند. در س��نی هم همين طور است. در 
همي��ن علمای بلوچس��تان، زيدی يك مقدار كارهاي��ی می كرد كه وقتی بعداً 
تحقيق كرديم، به يك جاهای مشكوك و وابسته رسيد. بنابراين، می بينيد كه 
دس��تهای اس��تكبار و استعمار و سياستهای جهانی تلاش می كنند كه در بين 

جامعه مسلمين اختلاف بيندازند.
البته بعد از پيروزی انقلاب، اختلاف افكنی ش��دت پيدا كرده است؛ چون 
از انقلاب اس��لامی و حيات مجدد اس��لام می ترسند. اسلام قوی است. قوت و 
معنويت اس��لام آن چنان اس��ت كه اگر به شرايطش عمل بشود و واقعا اسلام 
پياده گردد، قدرت های دنيا و تخت ها را می لرزاند. آنها از اين می ترس��ند و به 
همين خاطر نمی خواهند بگذارند قوت و معنويت اسلام زنده بشود. می بينند 

بیانات  رهبر معظم انقلاب اسلامی  در دیدار جمعی از روحانیون حوزه های علمیه اهل سنت

این گونه هفته وحدت شکل گرفت

كه در اين كش��ور، اس��لام حيات پيدا كرده است و ما مجددا به مبانی و احكام 
اس��لامی برگش��ته ايم و زندگيمان را اسلامی می كنيم. آنها از اين می ترسند و 

می خواهند كه نباشد.
يكی از طرق مبارزه با اين پديده ای كه برای آنها به شدت ترسناك می باشد، 
همين است كه اين جا را از بقيه مسلمانان غيرشيعی دنيا ايزوله كنند و انقلاب 
ما را به عنوان يك انقلاب شيعی وانمود نمايند و دعوای بين شيعه و سنی را 
هم تقويت كنند تا نتيجه اين بشود كه مسلمانان دنيا كه امروز به نام ما شعار 
می دهند، آن را متوقف كنند. آقای مولوی مدنی، در بعضی از كش��ورهايی كه 
ما رفتيم تش��ريف داش��تند و می دانند كه وقتی مسلمان فلان كشور می بيند 
رئيس يك كشور اسلامی آمده است، اصلا يادش نيست كه اين شخص شيعه 
يا سنی است. فقط يادش است كه اين شخص، مسلمان است. به همين خاطر، 
احساس عزت می كند و شعار می دهد. می خواهند اين را كه مسلمانان دنيا به 
نام اسلام و انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی شعار می دهند، متوقف كنند و 
يا از بين ببرند. چه چيزی بهتر از اين كه بگويند شما از انقلاب اسلامی ايران 

جدا هستيد. او يك چيز ديگر است و شما يك چيز ديگر هستيد!
او كه با اصل اسلام دشمن است، در خصومت، برايش شيعه و سنی فرقی 
نمی كند. ديديم كه اس��تكبار چگونه روی انقلابيون سنی در فلسطين و مصر 
فشار می آورد. اينها كه شيعه دوازده امامی نيستند. همه اينها برادران اهل سنت 
ما هستند. می بينيد كه چه فشاری روی اينها می آورند. برای استكبار كه فرقی 
نمی كند. اما او كه با اسلام و شعب اسلام و ملت اسلام- از هر شكلش- مخالف 
اس��ت، حالا در موضع يكی از اين فرقه ها قرار می گيرد و عليه يك فرقه ديگر 

تلاش می نمايد و پول خرج می كند. ما بايد هوشيار باشيم.
برادران! از دشمن، انتظار دوستی نيست. دشمن، دشمن است. دوست است 
كه بايد چش��مش را باز كند و آگاه باش��د. به نظر من، شما علمای اهل سنت، 
امروز مس��ئوليت سنگين و زيادی داريد. آن مسئوليت اين است كه در حيطه 
زندگی و در آن بلدی كه شما زندگی می كنيد، خدای متعال مقرر كرده است 
كه حاكمی به سبك اسلام در آ ن جا باشد. قبلا اين طور نبوده كه حاكمی بر 
مبنای دين انتخاب ش��ود؛ ولی الن در كش��ور ما اين گونه است. آن چيزی را 
ك��ه انتخاب می كنند، بر مبنای دين انتخاب می كنند؛ نه بر مبنای امور ديگر. 
كشور ما كشوری است كه در آن، احكام بر مبنای قرآن انتخاب می شود. آقايان 
نمايندگانی كه در مجلس تش��ريف دارند، اين موارد را می بينند. اگر چنانچه 
حكمی در آن جا بيايد كه برخلاف احكام اسلام باشد، رد می شود؛ برو برگرد 
هم ندارد. هر چه بر خلاف فقه باش��د، »فاطر حوه علی الجدار« می ش��ود؛ ولو 

تصويب هم شده باشد.
ش��ما در كش��وری زندگی می كنيد كه اراده اش بر اين است كه به شئون 
صدر اسلام و به همان صفا و بساطت و عدالت و قاطعيت در راه دين و به همان 
خصوصيات »اذله علی  المؤمنين اعزه علی الكافرين يجاهدون فی سبيل الله«)1( و 
از اين قبيل مشخصات و مميزات برگردد. كشوری كه می تواند ان شاءالله قاعده ای 
برای تجديد حيات اس��لام بشود. چنين فضايی، خيلی مهم است و زندگی در 

اين محيط و فضا، خيلی مسئوليت دارد.
به نظر من، دو امر را شما آقايان اهميت بدهيد: امر اول، عبارت از تقويت 
و تبيين و تش��ريح هر چه بيشتر اسلام برای مردم خودتان است؛ همان كه از 
شما حرف می شنود و استفسار می كند. مردم را با احكام دين آشنا كنيد و دين 
هم از سياست جدا نيست. يكی از احكام دين، احكام اداره امور كشور و احكام 
س��لطانيه است. در فقه، بابی است كه ابواب احكام سلطانيه است. پس، احكام 
سلطانيه هم از دين است. كسانی كه اينها را از هم جدا می كنند، دشمن دين 

و غارتگر ميدان سياستند.
توجه كنيد كه به امور تكراری و س��طحی و برای مردم عادی شده، اكتفا 
نكنيد. خير، از توحيد و نبوت و حكومت و اعتقادات و جهاد اسلام، از تعليم و 
تربيت در اسلام، از رشد استعدادها در مسلمين، از سابقه اسلام كه چه حكومتی 
در دنيا داشت، برای مردم بگوييد و آنها را نسبت به اسلام حالت اعتزاز ببخشيد 
تا هر كسی- بخصوص جوان- احساس اعتزاز كند كه مسلمان است. يك وقت 
بود كه تفكر كمونيستی شايع بود؛ ولی حالا كه ديگر به خودی خود اين تفكر 
برافتاده اس��ت و كذب و غلطش ثابت شده و بحمدالله آن »كفی الله المؤمنين 
القتال«)2( در مقابله با كمونيزم، برتری خود را به اثبات رسانده است. البته، راه 

شكوك بر ذهن ها بسته نيست؛ بايستی شكوك را از ذهن ها زدود.
امر دوم، تأكيد روز افزون بر مس��ئله وحدت اس��ت. سالها پيش از انقلاب 
ك��ه با بعضی از برادران اهل س��نت صحبت می كردم، به آنها می گفتم كه اگر 
ما بخواهيم وحدت اسلامی تحقق پيدا بكند، بايد خودمان را از گذشته جدا و 

قيچی كنيم. البته، وحدت يعنی همين كه پيروان اين دو مذهب با هم برادر 
باش��ند و احس��اس برادری كنند؛ نه اين كه شيعه، سنی و سنی، شيعه بشود. 
نه، مراد از وحدت اين نيست؛ بلكه وحدت به معنای احساس برادری است و 
همين كه هر طرفی احساس كند كه ديگری هم مسلمان است و حق اسلامی 
او را بر گردن خود احساس كند و متقابلا او هم به همين ترتيب عمل نمايد. 
من می گفتم كه اگر بخواهيم اين كار را بكنيم، بايد خودمان را از گذشته جدا 
كنيم. اگر به گذش��ته برگرديم، دعواس��ت. اين قدر بحث و تكذيب و تغليط و 
درگيری و خونريزی و اين طور چيزها اتفاق افتاده كه اگر نگاهی به گذش��ته 

بكنيم، باز دعوا خواهد شد.
اگر كسی مخلصا لله احساس می كند كه بايد امروز بين برادران، برادری 
واقعی و عملی باش��د، بايد كوش��ش كند كه گذش��ته را به يادها نياورد؛ و الا 
اومی رود كتاب »احقاق الحق« را می آورد و به رخ اين می كشد و اين هم می رود 
كتاب »تحفه اثنی عشريه« را می آورد و به رخ آن می كشد! هر دو هم به قدر 
كافی كتاب پر از طعن و دفع عليه همديگر نوشته اند! اگر ما بخواهيم گذشته 
را مطرح كنيم، نمی ش��ود به وحدت رس��يد، بايد نگاه كنيم، بگوييم: گذشته، 
گذش��ته است. »رحم الله معشرالماضين«. ما كاری به كار آنها نداريم. اگر آنها 
هر كاری كرده اند، ما امروز می خواهيم تكليف خودمان را- بيننا و بين الله- نگاه 
كنيم. بيننا و بين الله، امروز ما بايد با همديگر توحيد كلمه و رفاقت و برادری 
داشته باشيم. اگر بخواهيم اين را عمل بكنيم، بايد ازگذشته صرف نظر كنيم.

اي��ن دارالتقريبی هم كه ما مطرح كرديم، برای اين اس��ت. دارالتقريبی 
كه در مصر بود، از نظر ما عزيز و بس��يار محترم بود؛ الان هم محترم اس��ت. 
متأسفانه نمی گذارند و نگذاشتند كار كند. فقط در يك برهه از زمان كه مجلات 
»رساله الاسلام« منتشر می شد و مرحوم »شلتوت« و »شيخ سليم« و رؤسای 
شريف ازهر حيات داشتند، دارالتقريب خوب حركت می كرد. مرحوم »آيه الله 
بروجردی« كه مرجع تقليد ما بود، پشتيبان دارالتقريب مصر بود. رئيس ازهر، 
اول »ش��يخ سليم« بود كه پايه گذار و در حقيقت زمينه ساز دارالتقريب بود و 
بعد مرحوم »شيخ محمود شلتوت« رئيس ازهر شد كه مفتی ديار مصريه بود. 
او هم خودش رئيس اين دارالتقريب بود. اينها پش��تيبان تقريب بودند. اينها 
كه از طرفين رفتند، نه در تشيع و نه در تسنن، ديگر آن عالمی كه روی اين 

مسئله خيلی پافشاری كند، ديده نشد.
البت��ه، بعد از مرحوم »آيه الله بروجردی« آقاي��ان علمايی بودند. نه اين 
كه قبول نداش��ته باش��ند؛ همه معتقد بودند، ليكن آن انگيزه يی را كه مرحوم 
»آيه الله بروجردی« روی مسئله تقريب داشت، آنها نداشتند. در بين تسنن هم 
همين طور بود. بعضی از آنها به مش��هد آمده بودند و من بعضی از آقايان بعد 
از مرحوم »ش��لتوت« را ديده بودم. علمای ازهر به ايران می آمدند و با علمای 
شيعه هم تماس می گرفتند؛ ليكن آن انگيزه فعال و جوشانی را كه دنبال اين 

قضيه بروند، نداشتند؛ لذا »دارالتقريب«، اسم بی مسمايی شده بود.
ما كه نمی توانيم منتظر بنش��ينيم كه در قاهره يا در فلان ش��هر ديگر 
دنيای اس��لام، يك وقت يك نفر به فكر تقريب بيفتد. خودمان بايس��تی اين 
دارالتقري��ب را به وجود آوريم؛ البته بر مبن��ای هماهنگی و همكاری فكری و 
فقهی با هر مركزی كه در دنيا برای تقريب وجود داشته باشد. يعنی در اين جا، 
بايستی كسانی از علمای ايران- چه اهل سنت و چه شيعه- پايه های اصلی اين 

دارالتقريب را تشكيل بدهند.
م��ا بحمدالله در اين جا علمای خوبی از برادران اهل س��نت- چه علمای 
حنفي��ه و چه علمای ش��افعی- داريم كه فاضل و عال��م و فقيهند. ما با اينها 
صحبت كرده ايم. اينها با مس��ائل اسلامی و قرآنی آشنا هستند و می دانيم كه 

وارد و مطلعند. ما هم اينها و هم علمای ش��يعه را- كه بزرگانش��ان در اين جا 
هس��تند- قاعده كار قرار می دهيم و بنا داريم كه از علمای دنيای اس��لام- اعم 
از ش��يعه و س��نی- دعوت كنيم كه هر كس خواست، همكاری كند. الان هم 
ب��رادران م��ا در اين جا، برای اين كار تمهيد مقدمات می كنند. هر كس هم در 
اين زمينه پيشنهادی داشته باشد، آن را به آقايانی كه در اين جا هستند، بدهد 
تا ان ش��اءالله در تنظيم و ترتيب اين كار، كاملا جديت و كوش��ايی بخرج داده 

شود و نظرات آقايان دخالت داده شود.
مردم را به دستهايی كه امروز وحدت را می شكنند، توجه بدهيد. با مردم 
هم صريح حرف بزنيد. امروز، آن دس��تی كه آمريكا عليه وحدت تجهيز كرده، 
عبارت از همين دس��ت پليد وهابيت اس��ت. اين را صريح به مردم بيان كنيد؛ 
پرده پوش��ی نكنيد. از اول، وهابيت را برای ضربه زدن به وحدت اسلام و ايجاد 
پايگاهی- مثل اس��رائيل- در بين جامعه مس��لمانها به وجود آوردند. همچنان 
كه اسرائيل را برای اين كه پايگاهی عليه اسلام درست كنند، به وجود آوردند، 
حكومت وهابيت و اين رؤسای نجد را به وجود آوردند تا داخل جامعه اسلامی، 

مركز امنی داشته باشند كه به خودشان وابسته باشد و می بينيد هم كه وابسته اند.
الان اين س��لاطينی كه دربقعه الاس��لام وهابی  هس��تند. از اين كه به 
وابس��تگی و رفاقت وطرفداری خودشان از سياستهای دشمنان اسلام- يعنی 
آمريكا - تصريح كنند، ابايی ندارند و آن را پوشيده نمی دارند. اگر كسی بگويد 
شما با آمريكا مخالفيد. بدشان می آيد! اگر كسی بگويد شما با آمريكا موافق و 
همدستيد، بدشان نمی آيد! اين، درست يك ميزان و ملاك و معيار است.شما 

بايد مسلمان و حاكم اسلامی واقعی را هم از اين جا بشناسيد.
آن كه با دش��منان اس��لام دشمن است. او در خط اسلام است و آن كه با 
دش��منان اسلام دوست می باشد و مباهی به اين دوستی است. او در خط كفر 
است. دوستی او به معنای همپيمانی و وابستگی و به معنای اين كه منافع او 
را در حد »اشدرعايه« رعايت كند، است. وقتی كه در كشور و شهر او بگويند. 
»م��رگ بر آمري��كا«، او بدش بيايد! يك وقت، مردم خودش می گويند، »مرگ 
برآمريكا«، كه ممكن اس��ت آمريكاييها بگويند چرا مردم خودت اين ش��عار را 
می دهند؟ اما يك وقت، ميهمانان يا مسافرانی از جای ديگر به اين جا آمده اند  
و می گويند:» مرگ بر آمريكا«: تو چرا س��ينه سپر می كنی؟! اين نيست، مگر 
همكاری و همراهی شديد با دشمن خدا و اسلام، اين همان ريشه وهابيت است 

كه امروز ثمره پليد و خبيثه خودش را نشان می دهد.
وهابيت، برمبنای ايجاد اختلاف بين مسلمين به وجود آمده است:همين 
الان ما اطلاع داريم و می شناس��يم كه علمای حنابله غير وهابی در عربس��تان 
س��عودی، دلشان از اين وهابيها خون است. اينها حنابله ای  هستند كه وهابی 
نش��دند، فقه،  همان فقه و مبنای فقهی، همان  مبنای فقه حنبلی اس��ت؛ اما 
موازين و اصول وهابيت را قبول نكردند. اينها غالبا هم مطرودند؛ يعنی عموما 
اين افراد، داخل در حكومت هم نيستند  نه افتايی، نه امامتی و نه هيچ منصب 

ديگر هم در اختيارشان قرار نمی گيرد، تعداد  اين افراد هم زياد است.
اينها در ولادت رسول اكرم )صلی الله عليه و آله وسلم( مولوديه می خوانند. 
در نظر سعودی ها، خواندن مولوديه و امثال آن حرام است! نبايد به پيامبر)ص( 
»سيدنا رسول الله« گفت! نبايد قبر پيامبر)ص( را بوسيد؛ چون حرام است! چرا 
اينها در ش��بهای ميلاد پيامبر)ص( در خانه های خود- حتی در مكه و بعضی 
جاهای ديگر - مخفيانه مولوديه می  خوانند؟ طبيعی اس��ت كه اين حكومت، 

دشمن اسلام است.
الان هم در هرجای دنيای اس��لام كه نگاه كنيد، با پول بی حس��ابی كه 
در اختيارشان است. مسجدسازی و مدرسه سازی و كتابخانه سازی وكارهای 
فريبنده ديگر می كنند. پول هم كه چش��م افراد را می گيرد. آنها با اين كارها 
وارد می شوند و در طريق اهداف سياسی خود استفاده می كنند كه البته اين، 
خيانت قطعی اس��ت و اگر كسی چنين حركتی بكند قطعا خيانت كرده است 
و حتما بايس��تی با او به عنوان يك خائن برخورد كرد. مردم را نس��بت به اين 

قضيه آشنا و متوجه كنيد.
اميدواريم كه خدای متعال به ش��ما خير و توفيق بدهد  و ان شاءالله روز 
به روز، دلهای ما را به هم نزديك كند و با گذشتگان ما� كسانی كه ما با آنها 
دوس��ت بوديم و در همين جمع ما و ش��ما بودند  و حالا نيستند و به رحمت 
الهی رفته اند� با رحمت و مغفرت خودش برخورد كند. خداوند ان شاءالله با ما 

هم با رحمت و مغفرت و هدايت خودش معامله نمايد.
والسلام عليكم و رحمه الله و بركاته
بيانات رهبر معظم انقلاب اسلامی  در تاريخ 1368/10/5
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بس��ياری از مردم دچارنوعی افسردگی هستند.البته اين افسردگی 
شدت و ضعف دارد و اين گونه نيست كه  همگی در يك مرتبه باشند. 
ريشه افسردگی و بسياری از بيماری های روانی را می توان درايمان مردم 
جس��ت وجو كرد؛ چرا كه حقيقت ايمان و كفر وش��رك، پيامدها و آثار 
گوناگونی را به همراه دارد كه از جمله آن ها بيماری های روانی به عنوان 

بازتاب سست ايمانی، شرك و كفراست.
آرامش وامنیت، رهاورد ایمان

خداون��د در آيات��ی از قرآن مهم ترين اثر ايمان را در دنيا آرامش و 
امنيت می داند. اصولا ريشه لغوی ايمان و امنيت يكی است، زيرا ايمان 
و امنيت از واژه امن گرفته شده است.كسی كه ايمان می آورد در وادی 

امنيتی وارد می شود كه خداوند آن را دژ ايمان دانسته است.
برخلاف ايمان كه موجبات امنيت و آرامش انس��ان است، هرگونه  
كفر و شركی موجب ناامنی و عدم آرامش و موجبات اضطراب و مانند آن  
است، كسی كه  دچار ايمان سست است، گرفتار درجه ای از ناامنی و عدم 
آرامش است و دراين ميان كافران دچار فقدان آرامش و امنيت هستند.

است تا در خدمت او باشند؛ زيرا انسان خليفه الهی است. البته بسياری 
از فرشتگان در خدمت همه انسان ها هستند و مدبرات عمومی می باشند، 
اما برخی از فرشتگان نيز اختصاص به اهل ايمان دارند و كارهای ايشان 
را انجام می دهند.غير از فرشتگانی كه مدبرات امر هستند )نازعات، آيه 
5( و فرشتگانی كه الهام تقوايی در گوش جان آدمی می خوانند )شمس، 
آيات 7و 8( فرشتگانی هستند كه ماموريت دارند تا سكونت و امنيت و 

آرامش را درقلب های مومنان جاری سازند وآنان را به آرامش رسانند.
راه افزایش تقوا

برخی از فرشتگان برای مراتب بالاتر ايمان هستند؛زيرا مراتب ايمان 
بسيار زياد است؛ از اين رو خداوند به مومنان فرمان می دهد  كه باز هم 
ايمان بياوريد و درجه ايمانی خود را افزايش دهيد. )نساء، آيه 136؛ فتح، 
آيه 4( دسترسی به مراتب بالاتر ايمان به تقوای آدمی بستگی دارد؛ زيرا 
گام نخس��ت ايمان، با تقوای عقلانی برداش��ته می شود )بقره، آيات 2 و 
3( و مراتب  بالاتر نيز با تقوای عقلايی و شرعی به دست می آيد.هرچه  
انسان به دانسته ها و معلومات  الهی و ارزشی خود عمل كند، بيشتر تقوا 

آيه( از همين رو، توطئه هايی كه عليه ملتی انجام می شود تا زمينه  فرار 
آنان از سرزمين آباء و اجدادی فراهم شود و مردم از خانه و كاشانه امن 
خود بيرون روند، به عنوان استفزاز ياد می شود و همين اتهام را فرعون 
به حضرت موسی)ع( می زند كه می خواهد قبطيان را با سحر و فريب و 
ايجاد ناامنی، از خانه ها و سرزمينش��ان بيرون كرده و يهوديان، مصر را 

اشغال كنند. )اسراء، آيات 76 و 103(
نقش شیطان در ایجاد اضطراب

بنابراين، شيطان می كوشد تا هرطور شده موجبات  ناامنی و عدم 
آرامش را در درون انسان ها فراهم آورد و آنها را از مسير درست و جايگاه 

حق بيرون راند.
ش��يطان در دل های انسانها وسوسه می كند )سوره ناس( و آرامش 
آنان را به اضطراب تبديل می نمايد. گاه ايشان را نسبت به از دست دادن 
مال نگران می كند و گاه نس��بت به از دست دادن جان خود و خويشان 

و يا مانند آن دلواپس می نمايد.
جالب اينكه ش��يطان حتی به دوس��تان خود ك��ه تحت ولايت او 
درآمده اند نيز رحم نمی كند بلكه آنان را بيش از پيش دل نگران می كند 

و به اضطراب می كشاند.
اصولا رفتار ش��يطانی نمی تواند مفيد، مثبت و خوب و زيبا باش��د؛ 
بلكه رفتاری بيهوده، منفی، بد و زشت است. از اين رو ابليس و شياطين 
گاه مردمان را كيش كيش می كنند و با صدای خود آنان را اغوا كرده و 
هراس��ان مانند رمه حيوانات به سمت گمراهی می رانند )مريم، آيه83( 
و گاه ديگر س��يخونك می زنند )اعراف، آيه200؛ اسراء، آيه 53؛ فصلت، 
آيه36(؛ چرا كه يكی از كارهای ش��يطانی نزغ است و آن به معنای اين 
است كه با چيزی بر حيوان فشار بياورند كه سرعت و شتاب بگيرد و از 
جاده حق و حقيقت دور شود. از اين رو سيخونك زدن شيطان به انسان 

را نزغ می گويند. پس شيطان، هم با صدای خود مردمان را می هراساند 
و هم با س��يخونك به جان آنان می افتد و در نهايت با لمس كردن، بر 

ايشان مسلط می شود. )اعراف، آيه 201(
خداوند می فرمايد همان گونه كه فرش��تگان بر اهل ايمان در مرتبه 
استقامت نازل شده و آنان را به آرامش و اطمينان كامل بشارت می دهند 
و امنيت را برايشان به ارمغان می آورند، شيطان برعكس، دوستان خود 
را دچار خوف و ترس می كند و ناامنی و اضطراب و افس��ردگی را برای 

آنان به ارمغان می آورد. )آل عمران، آيه 175(
كس��انی كه اهل ايمان ش��دند می بايست با پناه جويی به دژ استوار 
ايمان و اس��تغفار، خود را از بلای ابليس و ش��ياطين و پيامدهای نزغ و 
مس ابليس دور س��ازند. )فصلت، آيه 36( چرا كه اس��تغفار، هم قدرت 
دفع دارد و نمی گذارد كه صوت و س��يخ و مس ابليس و ش��ياطين به او 
برسد و هم می تواند غبار نشسته را پاك كند و از جان انسان رفع كرده 
و بردارد. بلكه حتی می تواند نعمت هايی را به سوی آدمی جلب كند. از 

اين رو گفته اند استغفار توان دفع و رفع و جلب دارد.
بايد بدانيم كه خلوت دل انسان، جای صحبت اغيار نيست و نبايد 
اجازه دهيم تا الهامات شيطانی بر جان نشيند، چه رسد كه وحی كند 
)انعام، آيه 121( اگر اين گونه باشيم در حد بالای ايمان هستيم و ايمان 
ما مقوم خواهد بود چنان كه خداوند می فرمايد )هم درجات؛ آل عمران، 
آيه 163( و اگر اين مرتبه را درك نكرديم، دس��ت كم چوب اس��تغفار 
برداش��ته و ديو را از خانه دل بيرون كنيم تا فرش��ته درآيد و نزول يابد. 
اگر چوب استغفار برداريم و دفع كنيم در مقام لهم درجات )انفال، آيه4( 

زمينه را برای گام های بعدی فراهم آورده ايم.
به سخن ديگر، ايمان حالی، اضطراب حالی به همراه دارد و ايمان 
ملكه ای كمتر اضطراب آور اس��ت و زمينه را برای اس��تقامت و اطمينان 
يعنی ايمان مقومی فراهم می آورد. در اين مرتبه اصولا جز س��كونت و 

اطمينان نيست )فجر، آيات 27 تا 30(
از همين جا همچنين دانسته می شود كه استغفار پيامبر)ص( برای 
دفع گردوغبار است تا چيزی بر دل ايشان ننشيند و اما استغفار انسان های 
ديگر برای رفع و غبارروبی اس��ت؛ چنان كه شيخ بهايی در كتاب چهل 

حديث به آن توجه داده است.

۷ موقعیت وحشتناک 
پس از مرگ در کلام آیت الله تهرانی

فشار قرار گرفتی، همراه داشته باشی. 
***

روی عن رسول الله)ص( قال:»حُبِّی  وَ حُبُ  أهَْلِ  بيَْتِی  ناَفعٌِ  فیِ  سَبْعَةِ 
مَوَاطِنَ أهَْوَالهُُنَّ عَظِيمَةٌ عِنْدَ الوَْفَاةِ وَ القَْبْرِ وَ عِنْدَ النُّشُورِ وَ عِنْدَ الكِْتَابِ وَ 
رَاط« )بحار الانوار ج 7 ص248( عِنْدَ الحِْسَابِ وَ عِنْدَ المِْيزَانِ وَ عِنْدَ الصِّ
روايت��ی از پيغمبر اكرم)صل��ی الله عليه وآله( منقول اس��ت كه 

حضرت فرمودند:
رابطه دوس��تی با من واهل بيتم، در هفت موقعيت حساسی كه 
هول و هراس آن مواقف خيلی بزرگ اس��ت، سودبخش است؛ يعنی 
انس��ان در آن جايگاه ها روحش آرامش ندارد و در ش��دت فشار قرار 
می گيرد، »فیِ  سَ��بْعَةِ مَوَاطِنَ أهَْوَالهُُ��نَّ عَظِيمَةٌ«، خود ما نيز گاهی 
می گوييم: هول كردم؛ »أهَْوَالهُُنَّ عَظِيمَةٌ«، يعنی هول بزرگ می كند، 

بعد حضرت شمارش می فرمايد:
اوّل؛ »عِنْدَ الوَْفَاةِ«، هنگام مرگ، هنگام مرگ انسان در فشار قرار 
می گيرد، در اين موقعيت آنچه برای او نافع اس��ت، رابطه دوس��تی با 

پيغمبر و اهل بيت او است.
دوم؛ »وَ القَْبْرِ«، آنگاه كه روح از بدن خارج می ش��ود، انسان وارد 
برزخ می ش��ود در آنجا هم تحت فش��ار اس��ت. آنچه كه از آن فش��ار 

می كاهد، حبّ پيغمبر و حبّ به اهل بيت پيغمبر است.
س��وم؛ »وَ عِنْدَ النُّشُ��ورِ«، آنگاه كه از عالم برزخ برمی خيزد و به 

عالم قيامت وارد می شود.
چهارم؛ »وَ عِنْدَ الكِْتَابِ« آن گاه كه نامه عمل را به دستش می دهند 

هم تحت فشار قرار می گيرد، اين موقع نيز هول بزرگ دارد.
پنجم؛ »وَ عِنْدَ الحِْسَابِ«، يك وقت نامه عمل را دستش می دهند، 
يك وقت بررس��ی می كنن��د و اعمالی كه در آن هس��ت را به رخت 
می كشند. آنجاست كه باز هم تحت فشار عظيم و بزرگی قرار می گيری.

شش��م؛ »وَ عِنْدَ المِْيزَانِ«، هنگام س��نجش اعمال، آنجا هم زير 
فشار قرار می گيری.

رَاط«، هن��گام عبور از صراط هم  و بالاخ��ره هفت��م؛ »وَ عِنْدَ الصِّ
همين طور است. انسان از اين عالم كه می خواهد عبور كند و به عالم 
قيامت برود، به  قول ما تا منتهی اليه كار، هفت موطن را بايد س��ير 
كند. از اينجاها بايد عبور كند كه هركدامش فشارهای بزرگ به انسان 
وارد می كند. هنگام مرگ است و قبر است و بعد هم نشر و برانگيخته 
شدن است و بعد موقع نامه عمل به دست دادن است و بررسی نامه 
حس��اب و بالاخره مس��أله ميزان و سنجش اعمال است و دست آخر 

عبور از صراط كه ببيند به كجا می رسد.
همه اين مواطن سخت فشار دارند. آنچه كه از اين فشارها می كاهد 
عبارت از حبّ به پيغمبر و اهل بيت پيغمبر)ص( است كه اگر آن را 

همراه داشته باشد، برای او آرامش حاصل می شود.
م��ن تقريباً روايت را ترجمه كردم، اما يك تذكر بدهم. در اينكه 
حبّ آنها نجات بخش انس��ان در همه مواطن بعد از دنياس��ت، شكی 
نيست، اما عمده اين است كه بتوانی اين دوستی را آنگاه كه زير فشار 
قرار گرفتی، همراه داشته باشی. مهم اين است كه از اين محبّت جدا 
نشوی. اگر اين محبّت باشد، اين پيوند، پيوند قلبی باشد، نجات بخش 
است. امّا خدا نكند كه اين محبّت سطحی باشد و عمق نداشته باشد. 
لذا انس��ان بايد كوشش كند تا اين پيوند عمق پيدا كند. چه كار كند 

كه عمق پيدا كند؟ معصيت نكن!
از: فارس

*او که با اصل اسلام دشمن است، در خصومت، برایش شیعه و سنی فرقی نمی کند. دیدیم که استکبار 
چگونه روی انقلابیون سنی در فلسطین و مصر فشار می آورد. اینها که شیعه دوازده امامی نیستند. همه 

اینها برادران اهل سنت ما هستند. 

* وحدت یعنی همین که پیروان این دو مذهب با هم 
برادر باشند و احساس برادری کنند؛ نه این که شیعه، 

سنی و سنی، شیعه بشود. نه، مراد از وحدت این 
نیست؛ بلکه وحدت به معنای احساس برادری است 
و همین که هر طرفی احساس کند که دیگری هم 

مسلمان است و حق اسلامی او را بر گردن خود احساس 
کند و متقابلا او هم به همین ترتیب عمل نماید.

از اضطراب شیطانی تا اطمینان الهی
*عبدالا میر اردستانی

خداوند در آياتی از جمله آيه 4 سوره فتح به نزول فرشتگان برای 
ايجاد س��كونت وآرامش در دل های مومنان و در آيه 10س��وره فصلت 
به ايمان اهل استقامت اشاره می كند و می فرمايد  كسانی كه درمرتبه 
ايمان اس��تقامتی هستند، فرشتگانی برايشان نازل می شود كه خوف و 
ترس از آينده و حزن و اندوه گذشته را از دل هايشان بر می دارند و آنان 

را به آرامش و امنيت می رسانند.
در حقيقت فرش��تگانی كه بر انس��ان ها ن��زول می يابند، گوناگون 
هستند. می دانيم كه هر انسانی دارای دو فرشته كاتب است كه اعمال 
او را نسخه برداری كرده و می نگارند. )ق، آيه 18( همچنين فرشتگانی 
به عنوان حافظان انسان تا زمان اجل، او را از هرگونه خطر مرگ آفرين 
 دورنگه می دارند. از اين دس��ته فرش��تگان به عنوان معقبات امر الهی 

)رعد، آيه 11( ياد شده است.
اما شمار فرشتگان تنها به همين ها محدود نمی شود؛ بلكه فرشتگان 
بس��ياری در خدمت بش��ر هستند و خداوند آنان را مسخر انسان كرده 

می ورزد و به همان ميزان نيز علم و بصيرت او افزوده می ش��ود )بقره، 
آيه285؛ انفال، آيه29( پس هرچه بر علم شهودی و تقوای الهی انسان 
افزوده شده و ايمان او قوی تر و استوارتر شود تا به مقام استقامت برسد، 
آدمی به آرامش مطلق نسبت به آينده و گذشته نزديك تر می شود و به 

همان ميزان ازاضطراب و تشويش دورتر می گردد.
كس��انی كه گرفتار شرك آش��كار و يا نهان در مراتب ذات، صفات 
و فعل خداوند هس��تند، ب��ه همان ميزان دچار بح��ران روحی و روانی 
می ش��وند؛ چرا كه فرصت شيطنت برای ش��يطان فراهم می آورند؛ زيرا 
ش��يطان سوگند خورده از همه راه ها موجبات  گمراهی انسان را فراهم 
كرده )اعراف، آيه17( و او را دچار بحران های روحی و روانی و اضطراب 

كند.)اسراء، آيه 64(
يكی از كارهای ش��يطان كه خداوند در همين آيه اخير بيان كرده 
استفزاز است. استفزاز به معنای انگيزش سريع و به لغزش افكندن ديگری 
با تردس��تی و فريب و دور كردن از راه راست است. )مجمع البيان، ذيل 

* دسترسی به مراتب بالاتر ایمان به تقوای آدمی بستگی دارد؛ زیرا گام نخست ایمان، 
با تقوای عقلانی برداشته می شود  و مراتب  بالاتر نیز با تقوای عقلایی و شرعی به دست 
می آید.هرچه  انسان به دانسته ها و معلومات  الهی و ارزشی خود عمل کند، بیشتر تقوا 

می ورزد و به همان میزان نیز علم و بصیرت او افزوده می شود.

* خداوند می فرماید همان گونه که فرشتگان بر 
اهل ایمان در مرتبه استقامت نازل شده و آنان 
را به آرامش و اطمینان کامل بشارت می دهند و 

امنیت را برایشان به ارمغان می آورند،
شیطان برعکس، دوستان خود را دچار خوف و 
ترس می کند و ناامنی و اضطراب و افسردگی را 

برای آنان به ارمغان می آورد.

*نطفه اصلی هفته وحدت که حالا بحمدالله سال هاست تشکیل می شود قبل از پیروزی انقلاب شکل گرفت. ما در سال 5۷ 
قبل از پیروزی انقلاب با این آقای مولوی در ایرانشهر مذاکره کردیم که بیاییم از دوازدهم تا هفدهم ربیع را جشن بگیریم.

دیدگاه آیت الله صافی
 درباره مکاشفه حقیقی


